
نمایندگان مجلس شلورای اسلامی از رییس 
سلازمان برنامه و بودجه خواسلتند تا مدیریت 
بهینه مصرف انرژی در کشور جدی گرفته شود و 
هشدار دادند در صورت ادامه این وضعیت به وارد 
کننده، حامل های انرژی مانند بنزین، گازوئیل و 

غیره تبدیل خواهیم شد.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، در جلس��ه علنی 
روز سه شنبه - ۲۴ مردادماه - مجلس شورای اسلامی، 
گزارش کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات در مورد 
تحقق احکام تکلیفی منتخب قانون بودجه سال ۱۴۰۲ 
کل کش��ور در دستور کار قرار گرفت و پس از سخنان 
داود منظور رییس سازمان برنامه و بودجه، تعدادی از 
نمایندگان مسائل و چالش های این حوزه را در سخنانی 

بیان کردند.
عدم توجه به مصرف بهینه انرژی کش��ور را به وارد 

کننده این حوزه تبدیل می کند
حجت الاسلام محمدرضا میرتاج الدینی در این باره 
گفت: در ماه های ابتدایی س��ال همیشه میزان تحقق 
برنامه نسبت به سایر ماه های سال کمتر است. از طرفی 
یکی از موارد مهم این است که منابعی که در این باره 
حاصل ش��ده اس��ت، حاصل از فروش نفت بوده و این 
میزان بیش از میزان پیش بینی محقق شده است، ولی 

منابع حاصل از صادرات نفتی کاهش یافته است.
عضو کمیس��یون برنامه و بودجه مجل��س افزود: به 
عبارتی به هر میزان مصرف فراوردهای نفتی در داخل 
بیشتر ش��ود، به همان مقدار صادرات این فرآورده ها و 

درآمدهای حاصل از آن کمتر شده است.
وی ب��ا بیان اینکه در برنامه هفتم توس��عه باید به 
حامل های انرژی توجه ش��ود، گف��ت: اگر مدیریت 
بهینه مصرف انرژی در کش��ور جدی گرفته نش��ود، 
هشدار می  هم که امسال و سال آینده به جای صادر 
کننده، وارد کنن��ده حامل های انرژی مانند بنزین، 

گازوئیل و غیره خواهیم بود.
درآمد حاصل از خالص صادرات گاز طبیعی به 

خوبی محقق نشده است
بهروز محبی نجم آب��ادی در این باره گفت: تعریف 
مناب��ع پایدار و قاب��ل وصل بهترین راه برای داش��تن 
قانون بودجه قابل اتکا اس��ت. از طرفی واگذاری دارایی 
های س��رمایه ای و مالی به رغم رشدش نسبت به سال 
گذشته، تحقق مناسبی به دلیل مشکلات پولی و مالی 

نداشته است.
نماینده مردم سبزوار در مجلس تاکید کرد: درآمدهای 
مالیاتی، سود سهام شرکت های دولتی و درآمد حاصل 
از خالص صادرات گاز طبیعی تحقق خوبی نداش��ته و 

دولت در بازپرداخت س��ود اوراق و اصل اوراق موفقیت 
نسبی داشته است.

وی با بیان اینکه در چهار ماه نخست در حوزه عمرانی 
پرداخت های ضعیفی در این حوزه انجام ش��ده است، 
تصریح کرد: این موضوع برای کش��وری که در ۶ ماهه 
دوم فصول س��ختی در پیش رو دارد، نیازمند اهتمام 

ویژه است.
محب��ی با تاکید بر اینکه بای��د پرداخت ها از بودجه 
عمومی و هدفمندسازی یارانه ها برخط باشد، تصریح 
کرد: به رغم اطلاع رسانی مقطعی در گزارش دهی این 
حوزه، این بخش به صورت کامل انجام نش��ده اس��ت. 
همچنین باید همه حساب های فرعی مسدود شده و از 
طریق حساب واحد در بانک مرکزی افتتاح انجام شود.

عملکرد بودجه عمرانی ضعیف است
مه��رداد گودرزون��د چگینی نیز در ای��ن باره گفت: 
برای تحقق برنامه های پیش بینی شده و کنترل تورم، 
اش��تغال و رونق اقتصادی باید عملکرد بودجه ای خود 

را بسنجیم.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه افزود: عملکرد بودجه 
عمرانی در چهارماهه امسال مناسب نیست و عملکرد 
بودجه عمرانی در چهار ماهه ابتدای س��ال جاری ۲۱ 

درصد است که در سطح ضعیفی است.
گودرزوند چگینی تصریح کرد: به رغم علی رغم تلاش 
رئیس جمهور برای سفر به استان های مختلف و بازدید 
از پروژه ه��ای عمرانی عملکرد بودجه عمرانی بس��یار 
ضعیف بوده و سازمان برنامه و بودجه نتوانسته آن طور 

که باید در این حوزه گام بردارد.
وی خاطرنشان کرد: از تکالیفی که برای وزارتخانه ها 
تعیین شده و از آنها درخواست گزارش شده است تنها 
تعداد محدودی عملکرد داشته اند و از ۱۱ سامانه ای که 
توسط دستگاه های اجرایی باید تکمیل می شد تنها دو 

سامانه تکمیل شده است.
اعتبارات محرومیت زدایی پرداخت نشده است

حس��ینعلی ش��هریاری دیگر س��خنران درباره این 
گ��زارش بود و در این باره گفت: منابع مالی در بودجه 

برای حوزه بهداش��ت و درمان مصوب شد تا پرداختی 
از جی��ب بیماران کاهش پیدا کند ولی به علت این که 
سازمان برنامه به قول خود عمل نکرده است، مشکلات 

بیماران همچنان وجود دارد
رییس کمیسیون بهداش��ت و درمان افزود: قرار بود 
۶۹ ه��زار میلیارد و به عبارتی ماهیان��ه ۵ هزار و ۷۰۰ 
میلیارد به بیمه ها پرداخت ش��ود تا پوش��ش دارویی 
مردم با مشکلی مواجه نشود، اکنون که پنج ماه از سال 
می گذرد فقط ۱۲ هزار میلیارد یعنی کمتر از یک دوم 

منابع پیش بینی شده، تحقق یافته است.
وی یادآور ش��د: از سوی دیگر منابعی که قرار بود از 
محل ی��ک درصد مالیات بر ارزش افزوده به این حوزه 
اختصاص پیدا کند و بالغ بر ۲۵ هزار میلیارد بود میزان 
اندکی یعنی حدود ۶ هزار و ۶۰۰ میلیارد تحقق یافته 

است.
ش��هریاری با بیان اینکه در تامین دارو و شیرخشک 
منابع مالی اندک است، گفت: اعتبارات محرومیت زدایی 
پرداخت نشده است و در این حوزه همچنان مشکلات 

مردم باقی مانده است.
تبصره )۱۴( بودجه نیاز به اصاح دارد

حمیدرضا حاجی بابائ��ی در این باره توضیح داد: در 
چهار ماه گذشته نتوانسته ایم توازن بین منابع و مصارف 
داشته باشیم. البته درآمدها ۵۳ درصد رشد داشته اما 
نسبت به مخارج، منابع رشد نداشته است یعنی منابع 
پیش بینی شده در بودجه به صورت کامل تحقق پیدا 
نکرده است. نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس 
افزود: در قانون بودجه ۵۳ درصد افزایش درآمد مالیاتی 
پیش بینی ش��ده بود در کنار این موضوع از ۴۸۰ هزار 
میلیارد تومان درآمدی که باید حاصل می ش��د، فقط 
۶۴ درصد تحقق پیدا کرده است این مسئله بیانگر این 
است که دولت  باید مخارج خود را کنترل کند یا منابع 
را به ش��کلی تعریف کند که توازن بین درآمد و هزینه 

ها ایجاد شود.
وی اضاف��ه کرد: در زمینه پرداخت تملک دارایی ها 
فقط ۲۱ درصد حاصل ش��ده که مطالبات در ش��مال 
کشور این مسئله با مشکل جدی مواجه شده چرا که 
فصل کاری در این مناطق محدود است و چرخ توسعه 

و پویایی کشور نمی چرخد.
رئیس کمیس��یون برنامه و بودجه تاکی��د کرد: در 
مسائل اجرایی در قانون بودجه ۲۶۵ دستگاه در جدول 
شماره ۷ وظیفه دارند که طبق قانون گزارش عملکرد 
خود را به کمیسیون برنامه و بودجه ارائه کنند، از ۲۶۵ 
دستگاه اجرایی ۷۸ دستگاه گزارش خود را ارائه کردند 

که بسیار کم است. 

فرمانلده نیلروی دریایلی ارتلش جمهوری 
اسلامی ایران از رونمایی دستاوردهای جدید 

این نیرو در آینده نزدیک خبر داد.
ب��ه گ��زارش خبرن��گار دفاع��ی ایرن��ا از پای��گاه 
اطلاع رس��انی ارت��ش، امیر دریادار ش��هرام ایرانی با 
اش��اره به نگاه فرمانده معظم کل قوا )مدظله العالی( 
به دلیل اهمیتی که برای دریا قائل هس��تند، افزود: 
قطعاً این نگاه، وظایف همه ما را سنگین تر می کند.

فرمان��ده نیروی دریایی ارتش جمهوری اس��لامی 
ایران ادام��ه داد: معظم له در پایان فرمایشات ش��ان 
به اهمیت دریا و ظرفیت های آن اش��اره داش��تند و 
با تأکید بر لزوم توس��عه حض��ور و فعالیت در حوزه 
دریا، مج��دداً ضرورت توجه مس��ئولان ب��ه دریا را 
گوش��زد کردند. دری��ادار ایران��ی در خصوص برنامه 
نیروی دریای��ی ارتش برای تداوم حضور در آب های 
دوردس��ت، خاطرنشان کرد: ما برنامه های مفصلی را 
چیدمان کردیم که براساس صدور مجوزهای ستادی 
به وی��ژه در راس��تای اجرایی ش��دن فرامین فرمانده 
معظ��م کل ق��وا )مدظله العالی( آغاز خواهد ش��د و 
همچون ناوگ��روه ۸۶ در پایان اقدام��ات و برنامه ها 
متوجه دستاوردهای آن ها خواهید شد. قطعاً اولویت 
اول ما حضور مقتدرانه پرچم و نماد ایران اس��لامی 

در پهنای آب های جهان است.
وی با بیان واکنش نیروی دریایی ارتش به حضور 

نظامی کشورهای فرامنطقه ای در خلیج فارس تاکید 
کرد: امروزه دیگر دوره تحمیل هژمونی پایان یافته و 
دشمن به دنبال احیای توان خویش است. دشمنان 
هم��واره به دنبال جوس��ازی هس��تند و نمی توانند 
اقتدار نظام مقدس جمهوری اسلامی و به طور خاص 

همگرایی کشورهای منطقه را ببینند.
فرمان��ده نی��روی دریای��ی ارت��ش با بی��ان اینکه 
ارزیابی ه��ای لازم ب��رای الحاق ناوش��کن جمهوری 
اس��لامی ایران )دیلمان( از کلاس دماوند به نیروی 
دریایی ارتش انجام ش��ده است، گفت: این ناوشکن 
آمادگی صد درصد ب��رای الحاق به مجموعه نیروی 
دریای��ی را دارد و هر زمان که تصمیم گیری ش��ود، 

الحاق عملیاتی خواهد شد.
گام اول در نیروی دریایی ارتش هوشمندسازی 

و به کارگیری هوش مصنوعی است

دریادار ایرانی درخص��وص بکارگیری فناوری های 
شالوده ش��کن در نی��روی دریایی، اظه��ار کرد: این 
فناوری ها که محدوده وسیعی را شامل می شود و در 
لبه دانش و فناوری قرار دارد، بخش��ی از آن نظری و 
بخش��ی مربوط به برنامه ریزی تجهیزاتی است. قطعاً 
گام اول ما در نیروی دریایی ارتش هوشمندسازی و 
به کارگیری هوش مصنوعی بوده و این در دستور کار 
اس��ت. وی افزود: حوزه هایی همچون سایبر، جنگال 
و تهدیدات به روز در این قالب دیده می ش��ود و ما از 
ظرفیت علمی کش��ور حداکثر استفاده را می کنیم. 
جوانان توانمندمان در دانش��گاه ها، پژوهش��گاه ها و 
ش��رکت های دانش بنیان در حال فعالیت هس��تند و 
از وضعیت خوبی برخورداریم. فرمانده نیروی دریایی 
ارتش با اشاره به برنامه نیروی دریایی ارتش در سال 
۱۴۰۲، گفت: نیروی دریایی ارتش امس��ال چندین 
رزمایش را در دس��تور کار دارد ک��ه برخی از آن ها 
تخصصی اس��ت؛ همچنی��ن اولی��ن رزمایش بدون 
سرنشین ها )شهپاد( را در محیط های مختلف برگزار 
خواهیم کرد. وی یادآورشد: دو رزمایش مشترک هم 
برگزار خواهیم کرد که یکی با کشور عمان و دیگری 
ب��ا کش��ورهای روس��یه و چین اس��ت و پیش بینی 
می کنیم که امس��ال تعداد کش��ورهای بیشتری در 
ای��ن رزمایش حضور پیدا کنن��د و از لحاظ عِده نیز 

تغییراتی خواهد داشت.

وزیر دادگس�تری با تاکید ب�ر اینکه واحدهای 
حقوق�ی باید به قوانین و مقررات اش�راف کامل 
داش�ته باشند گفت: پیشنهاد امضای تفاهم نامه 
میان دولت و قوه قضائیه داده شده تا بتوانیم در 

مسیر قانون، اختلافات را حل و فصل کنیم.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، امین حسین رحیمی 
روز سه شنبه در همایش ملی آموزش مدیران حقوقی 
دس��تگاه های اجرایی با تاکید بر اینکه دس��تگاه های 
اجرایی باید بر اس��اس قوانین و مقررات اقدامات خود 
را انجام دهند، اظهار داشت: در هیچ کشوری این تعداد 

قوانین وجود ندارد.
وی ادامه داد: کشورهای دیگر در زمان تنظیم قوانین 
تفکر بیشتری می شود و در اجرای آن سرعت می دهند 
اما در ایران دقت کمتری در نوشتن قوانین می شود و 
پس از مدتی که در مجلس ماند، متوجه می شویم که 

نیاز به اصلاح دارد.
وزیر دادگس��تری افزود: واحده��ای حقوقی که باید 
اش��راف به قوانین و مقررات داشته باشند گاهی اوقات 
تفاسیر متفاوتی از قوانین می شود، یک تفسیر را مجلس 
می دهد و یک تفسیر را هم قاضی دارد و بر اساس آن 
حکم می دهد یک تفسیر را هم مدیر اجرایی دارد و این 
واحدهای حقوقی هستند که تفسیر از قوانین و مقررات 
را به مسئول و مدیر دستگاه ارایه می دهد، بنابراین این 
مسئول حقوقی است که به جامعه اطمینان می دهد 

که کارها بر اساس اجرای دقیق قانون است.
رحیمی واحد حقوقی را چراغ هدایت مسیر دستگاه 

اجرایی دانست و بیان کرد: واحد حقوقی باید قوانین و 
مقررات را درس��ت تشخیص دهد و دستگاه بر اساس 
آن حرکت کند منظور ما از واحد حقوقی شامل معاون 
حقوقی دستگاه اجرایی تا کارشناس آن دستگاه است، 
اگر واحد حقوقی توسط کارشناس شجاع و متخصص 
حرکت کند، به س��رعت به مقصد می رس��د اما برخی 
واحدهای حقوقی دس��تگاه اجرایی را قفل می کنند و 
کوچکترین انعطافی ندارند چون می ترسند اگر درست 

حرکت نشود، مسئولیت متوجه آنها باشد.
وی عنوان کرد: واحدهای حقوقی طوری باید مشورت 
بدهند که هم با سرعت به پیش برویم و هم به سلامت؛ 
باید بگوییم این سازمان با چه هدفی تشکیل شده است 
که رئیس دس��تگاه وظیفه دارد این اهمیت را به واحد 

حقوقی بدهد.
وزیر دادگستری با بیان اینکه رئیس یک دستگاه یا 
وزارتخانه وقتی موفق است که حدود اختیارات و تکلیف 
خود را بداند و این برعهده واحد حقوقی اس��ت تا این 

تکالیف را نشان دهد، گفت: این در حالی است که رؤسای 
دستگاه ها این احساس نیاز را نمی کنند مانند فرهنگ 
جامعه که به مشاوره حقوقی احساس نیاز نمی کنند و 
این فرهنگ جامعه به مدیران هم تس��ری یافته است. 
وی تأکید کرد: پرداخت حقوق به نمایندگان حقوقی 
دستگاه ها که دعاوی دادگاه ها را پیگیری می کنند، باید 
تغییر کند و جایگاه واحدهای حقوقی در دستگاه ها ارتقا 
یابد هم از نظر جایگاه آنها در دس��تگاه ها و هم از نظر 
مزایا؛ ضمن اینکه باید معاونت های حقوقی دستگاه ها با 
معاونت حقوقی رییس جمهور هماهنگ باشد؛ تعیین 
معاونان حقوقی وزارتخانه و دس��تگاه ها با کس��ب نظر 
از مع��اون حقوقی رییس جمهور باش��د چون فعالیت 
حقوقی تخصص لازم را می طلبد. البته تعیین معاونان با 
شخص وزیر است ولی از معاونت حقوقی رییس جمهور 

هم نظرخواهی یا هماهنگی شود.
وزیر دادگستری با تأکید بر اینکه کارشناسان حقوقی 
هر دستگاه مسئولیت های متفاوتی دارند، گفت: وظیفه 
واحدهای حقوقی بس��یار متنوع اس��ت عرض من این 
نیست که مسئولان حقوقی موظب باشند فقط قوانینی 
که »منع« ایجاد کرده را رعایت کنند، بلکه باید از سایر 
قوانین هم مطلع باشند من در دیوان محاسبات بودم و 
مدیرانی را دیدم که برای آنها پرونده تشکیل شده بود 
و حتی جریمه شده بودند اما هیچ تقصیری نداشتند، 
این کار واحد حقوقی اس��ت که مدیر آن دس��تگاه را 
درخصوص قوانین آگاه کند، لذا اگاهی دادن به مدیران 

از طرح دعاوی در دادگاه ها مهم تر است.

نمایندگان در جلسه بررسی عملکرد دولت در اجرای قانون بودجه؛

عدم توجه به مصرف بهینه انرژی، کشور را به وارد کننده تبدیل می کند
دریادار ایرانی: 

دستاوردهای جدید نداجا رونمایی می شود

وزیر دادگستری:

دولت و قوه قضائیه تفاهم نامه امضا می کنند
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بلاتکلیفی سفارش دهندگان خودروهای وارداتی به کشور از زاویه »عصرآزادی«

عاقبت نسیه فروشی!
8
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عصرآزادی آناین / سلرویس فرهنگی: »نقشلی بلر تاروپود زمان« 
عنوان نمایشگاه نقاشی و چیدمان دلارام قائمی است که از 20 تا 25 

مرداد ماه در گالری ایده میزبان عاقمندان است...

 دلایل اهمیت آذربایجان
 برای ایلخانان مغول

 نقشی بر تاروپود زمان
 در گالری ایده

آذربایجان شرقی در حوزه های صنعتی و معدنی 
می تواند  محل مراودات با کشورهای آفریقایی باشد

3
 به معنای واقعی کلمه تنها باشگاه 

شمال غرب کشور هستیم

6

طرح های پنهان 
بنزین؛ عامل شلوغی 

جایگاه ها!

2
استاندار آذربایجان 
شرقی بر حل سریع 
مشکل قطعی آب 

برخی مناطق تبریز 
تاکید کرد
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